

The Lobby Activities of Interest Groups (1988—2000)

Tung-Shun Yeh^{*}

Abstract

Interest groups is the main condition to decide whether a society is able to move toward the Democracy, and the activities of interest groups have the value to balance the distribution of social resource. Because of the increasing volume of its occupation in the democracy has made the democratic society be more visible within the pluralistic development of the new era. This article has come to the following conclusions based on the initial research during 1988~2000 while KMT governed Taiwan:

1. The analysis of the political activities of the interest groups.
2. The severe political involvement of the interest groups.

^{*} Lecturer, Department of Applied Chinese, Yu Da College of Business

育達學院學報

第 17 期，第 161-192 頁，民國 97 年 12 月

Yu Da Academic Journal

No.17, pp.161-192. Dec 2008

3. The dominating political parties and finance orienting political parties scattered.

I therefore suggest we could do the further research towards KMT, if they change their mentality in ruling Taiwan by money when they regain the government in 2008 after 8 years of DPP government, which won the first political change in 2000.

Keywords: Public Opinion, Democratic politics, The Law of Lobby, Interest Group

我國利益團體遊說活動初探 (1988 年至 2000 年)

葉東舜*

摘 要

利益團體是一個社會之所以能走向民主的重要條件，而且其活動具有平衡社會資源分配的價值，因此在民主政治中的份量與日俱增。利益團體的存在促使民主社會更普遍呈現新世代多元化發展的景象。本文試圖針對 1988 年至 2000 年間國民黨執政時期進行初步研究，得出結論：1.我國利益團體投入政治活動的因素分析。2.我國利益團體參與介入政治嚴重。3.控制性的政黨與財團化的政黨充斥。建議後續可以針對 2000 年首次政黨輪替，民進黨執政八年，以及 2008 年二次政黨輪替後，重新拿回中央執政權的國民黨，是否改變以往金權政治統治心態，作更進一步的研究。

關鍵字：民意、民主政治、遊說法、利益團體

* 育達商業技術學院應用中文系講師